
VÉSZHELYZET 
az iskolában?

Vámos Miklós szerint nem kellene minden 
televíziós sorozatot leadni.
A korlátozás nem cenzúra.

Amerikában a mozifilmeket úgy vetítik, 
hogy kivágják a megbotránkoztatónak tartott, 

vagy a gyerekek számára nem ajánlott jeleneteket. 
Például azt mondják: „az ötvenhatodik percben 

a csók túl hosszú. Legyen rövidebb!”



VÉSZHELYZET AZ ISKOLÁBAN?

Vajon lehetne-e a Vészhelyzet című, és egy 
kórház mindennapi életével foglalkozó nép
szerű televíziós sorozathoz hasonló, de isko
lai témájú történetet elbeszélni a képernyőn?

A kérdést Vámos Miklósnak tettük fel, és 
erre négy okunk is volt.

1. A közismert író, a Tanárnő népszerűségi 
listáján az első helyet foglalja el a kitöltött és 
visszaérkezett kérdőívek szavazatai alapján.
2. Vámos Miklós regényeiben, novelláiban 
fontos szerepet kapnak az iskolai élmények.
3. Interjúalanyunk néhány éve az Amerikai 
Egyesült Államokban filmmel, televízióval 
foglalkozó egyetemi kurzust vezetett.
4. Lehetetlen című népszerű sorozatával be
bizonyította, hogy tudja, mi az a televíziós 
történet.

„Egy alkalommal úgynevezett talk show-t 
tartottam, azaz közönség előtt beszélgettem 
a televíziós sorozatokról. Vendégeim a vi
lághírű szériákat gyártó ausztrál Grundy 
cég munkatársai voltak. Négyen jöttek Bu
dapestre, hogy az RTL Klub megbízásából 
egy magyar televíziós sorozatot előkészít
senek. Módszerük minden országban 
ugyanaz. Hozzák a sztori vázát, megismer
kednek a helyszíni sajátosságokkal, a törté
netet ezek alapján áthangolják, írókat szer
ződtetnek, és beindítják a forgatást. Aztán 
mennek tovább. Népszerű sorozataik fut
nak Németországban, Portugáliában, Spa
nyolországban és másutt is. Profik.

Profik csinálták a Vészhelyzetet is. Én 
nem nézem, de televíziós és orvos barátaim 
szerint ez a sorozat szakmailag is minden 
szempontból korrekt.

A tévésorozatoknak két fajtája van. Az 
egyik különleges helyszínen játszódik, ahol 
átlagos ember nem jár, vagy csak ritkán. 
Hogy úgy mondjam: kulcslyukon leselke
dünk. Ilyen szappanopera a Dallas és a 
Vészhelyzet. A  másik típus a szituációs ko
média, vagyis az egy helyszínen játszódó 
olyan humoros történet, amit mindenki, át
élhet. Ebben a típusban a világ legjobb 
produkciója a Cosby show, amelyben egy 
fekete család mindennapjairól esik szó. Éz 
olyasmi, mint a Família Kft.

Ezekben a helyzetkomédiákban azt na
gyon utálom, hogy alánevettetnek. Azaz 
egy CD-ről, amelyen a világ mindenféle 
nevetése rajta van, a megfelelő pillanatban 
bejátsszák a megfelelőt. A jobbikfajta soro
zatoknál ott ül a közönség, és ha nevet, ne
vet, ha nem, nem, ami tisztességesebb 
módszer.

A sorozatokról meg a tévékről nekem 
egyébként rossz véleményem van. Ha én 
találnám fel a világot, a tévét nem találnám 
fel. Ha már mozgóképeket akarunk nézni, 
akkor ne silány sorozatokat nézzünk, ha
nem jó színészeket jó  szerepekben. Olyan 
élményt, ami katarzist ad. A tévésorozatok

Dani dedikálja a 135 lehetetlen történetet
(



T[	5D6�h56.� �5� �	4��%'�"W

� ��,� +�� ��� ������/-� � ��,� �/+,� �� 7��3(/���
�/�� ,���/-� � ,���� � ���� ,+/�

��,����F +9/��� �,E+��/-� �+�,���,���+��3+V
�/��/� 9�+!�+� �� �����E���3N/�� G��*!(�� ����
������ �Q���� ��3�� �+��-� �����+/�,� ��,�/�
��3� �/F,��+� ��/�!����-� ���,� � � �3�� � 7�V
,!�!,�,2�/��,�� +��������� -��+�,7����,��H��V
�+�H��*+/!)+9�/2 �H��� ���9H��,� ��/�!�� V
�!�/�� � ��/F�N�� ���� /������� �+�*��� ����V
 �,�,� ���*�+�� �� /���!,� !�� ���� )�� 0����
����+/!���� �� �� +�+���/�,� 03�� ��,F,+/-�
7�3�� /+�!3O!/� �� ��3��,�!�/� ,�,9��/� ,��V
,�,,-� ��3�� ��3����/�/� � !�!��� ���� �O!���,,�
O�����,�/�,�� ��*��� 	 �/���-� �/+� ���,� �HH���
G��,��� ���-� ������ ���,� �3�� +����� �+ �,,�!3V
����� �(,�,�,,��3��O�3� E/2����,-���+����� �
�3�+/��+���/�H)�!����/2��,/� E�(,��F,!��!��,K�
� � 2,���7�,�*+/� H��)���� �� )�9/� ,0�� 7��� 0��
��3�����2�+*���R

D�� � � ������ �� ����*�,-�7�3�� � �+�/��!/�9��
/�� N�O2�� �3�� ,����F +9�� ���� �,-� �//���
��E� 2�� ��3/��*� ���-� 7�3�� �+� �� )��W�
G�� ,� �/����/� /�����+�����-���3��7�� ����/�
�/����/� ����+W� ���,� 7�� �+��+9/�,� �/����/�
/�����+-� �//����!�� ��� � !�F,����/�� D�� �!��
�Q����/�,� )�+�!�(�/-� �//��� ����,� /������-�
��+� ��3F,+� ��3��*��+� ��3�0�������� H�����V
�!+�/�,�� ��3������ !3��� H��*!(�� ����,���
)+3!��� ��/�� D�� /�� N���� �� ���!/�9�� �3��
,������� �,-� ��� �!,�!/� � � ������/-� 7�3��E/�
7�3���� ����/-� 7�3���� *��3� ��/-� � ���,V
��/-� �+�E�� !���*��/-� �//��� )�2//��7�,���
� � ������� ��� ��� �E7�,��� �� � +�H!,+��� �� �+V
�!37F�Q� � �)+!�H� +)7��93(���/-� �������* �
��/� ���,� �3�� /F�����,��� g3�� 7F�,�-� 7�3�K�
H(  ���� .(*O!/-� � �� �2�� ���/9��O!,�/�� 63��
�� ,!��,������+�*���H�*O!�����3��!�����V
���N�,�,�,,��3����/�,������3����7����+�,��,�� ���V
�*�,�/�,� /����,,� ��3��*��+(/-� *�� )��/� 03��
/�H7�,,�/� 2,2�,-� 7�� �3�N,,� ��*�,,!/� ��3�� ��
/F�����,� ��E,,� �� ��� ,���E/� /2 2,,� ������,�/-�
� �//���� ����N/� �� ��O3�Q�2��,�� �� /F�����,�
(,!�� +���,� ��3�+ �3!�,!/�� 4+*��N�,-� 7�3�� ��
�!��� F�Q��� ����+�!�,�������� ��N/�������*�V
,�/�/2 2��� �3��*!���(,!��2,����� ! ���//���
)�2//��,�

� ���+/!���� � � �3�+/� ���� �,� �� ��/�/�9��
� 9��� 63�� �!�+/��/� �� �E� ���H�EO�� �3�

C

&�S�>/9���� �+0�� �� /2 � ��3!��,+�!3� ����
� ,�O����,+-�7�3��7F��/�,����*�/����+����,�V
,��� � � (,�/� !���H�,!,�� � � )�(H!�� ,!O�/� ,�V
,!��

D��+�/��!/�9��/������� ���� �,�,�/�� F,��+-�
��� ,������,!�9� �+���/�,� �(,�,��/� ��-� ����
/+,��!�,� ����,�� 	����� ������� �� /N�2��2 E�
+�/���,FH(��/�,�� 	 N��,��� �3�� �+��� T��,��V
,���!�9�-� �7��� �3�� ,��,�������� /N�2��2 E�
�� ,!���/� ,��(���/�� T�3�� ���3�,�!�/� �� /�,�
,�������Q� +�/��!/���-� 7�3�� �!��(/K� �+/�HV
H�����7�,��,,��/,�,�+�

"�� �/�����,,9�� ����+-�7�3��� �/�,����+���V
/�,� /������� �� ��/�� 63�� O9� �Q����� �,E-�
�3��O9� �+H��,��-� 7�� ,(*� ��� ����E� +�,��� ��V
� ���+-� ��/2,+� �� �� E,�� �� ,����/� ��*�/�+/� � �
������/�,-�7��� ,�������*�/,����N���*O����E�
����/+�� $��*��O(�/� � ��*���� /2����+��-� ��
���0,�9����3����/2���Q+H���9�� � 9�9�� �)+�V
3�!�+!/��R� � �//�����+/���/����,�/WR� 4+�H�9V
�!�,��/+-�7�3�� �� ,����F +9���� ���(,�,�,,���V
�9�!3� �����+�����*�/�+� � �������/�,W

	 ��+�,��� ��� �� ��3��H� ��Q��� ,����QV
���� � � �����-� 7�� �� �+�+� ,�����2/� /+N���� ��
,������ ��� �Q����� �,E� ���/N�� �����*��!-�
7�3�� �� /2��,/� E�79��H���� �+����� /��*�V
��/���� /���� *2�,��,� 7� �+�� 6����*��!-� �+�
� 9���3�>�3��*2�,��������,,-�����+�� 9������V
����6����*��!-�7�3��/F�!�)�+�/���3�(�/���
�� E/� �����������-� �!�� ���� �+ ,��-� 7�3��
03��*2�,N�/-��7�3����,2����3�� ���,����4 �V
���-�/�H)���O!/��������+�����,-� �/+/�F3��*2�V
,���/R� ���,�H�*+3�/�H)���O!/��������+�����,-�
�/+/� 03�� *2�,�����/R� 6 � �� �9*� ��� �� ��!V
3����� ,+�!��!�� � !�� ��O2,,�� ���,� +�� �Q/2*V
���� 6 � ������ �� ��3��H� ��Q��� �Q���-� ��� ��
�+�+� ,�����2/� ��H� ��Q��3�� �� )�+���3�/+3�
�E���� [�� �,,9�� ���� /���� ����+-�7�3�� �+�+� V
,�����2/� ���� 03�� *2�,-� �7�3�� �� ,2����3�
�/��O����������E���3�� �2��-���F3�E�N����� �V
/������ D�� ,2����3� ���������� +�� *2�,-� ��3V
��!��� ��� ��*,�� �� /2 2���3��/� � � �������V
��/�,�

D�� �!�� ���� ,����F +9-� �//��� ��3��!��� � �
��� !3� ��*�/����� /������� 7�� �!��+�
+*E�/��,�

� �������3� ��/��� �,,7��� ,���/�� N��/���
�+�)��� /	:	%&	��	K�<2?.���((�

w


